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wenst te komen. Een aantal onderwerpen, zoals maat
regelen in de luchtvaartsector of op exportkredieten, 
zullen in communautair kader aan de orde moeten komen. 
Spreker acht het mogelijk om ook zonder richtlijnen 
van de ministerraad een lijst van mogelijkheden op 
te stellen. 

Minister Van der Stee meldt dat Polen de 
aan haar toegewezen exportkredieten geheel heeft 
gebruikt. Het verlenen van additionele kredieten zou 
dus een nieuw besluit vereisen. 

De vice-minister-president stelt voor te 
concluderen dat Buitenlandse Zaken in overleg met de 
betrokken departementen een nota zal opstellen voor 
de ministerraad van 22 of 29 januari a.s. over een 
eventuele implementatie van de economische maatregelen 
die in de NAVO-raad van 11 januari zijn genoemd. 

De raad stemt hiermee in. 

Voorbereiding informele vergadering van de ministers 
van Buitenlandse Zaken over de mandaatsproblematiek 
op 14 en 15 januari 1982 te Brussel (Aantekening van 
de staatssecretaris van Buitenlandse Zaken 
dd. 12 januari 1982, nr. DIE-7479, met bijlage) 

De vice-minister-president stelt de voor
bereiding van de informele Raad van ministers van 
Buitenlandse Zaken aan de orde. Spreker vraagt aan 
minister Van der Stoel wat zijn verwachtingen zijn 
omtrent het verloop van deze Raad. 

Minister Van der Stoel meldt dat hij op 
13 januari j1. met zowel Commissaris Andriessen als 
met minister Tindemans overleg heeft gevoerd. Tijdens 
dit overleg is hem gebleken dat beide gespreks
partners van mening zijn dat tijdens de aanstaande 
informele Raad een doorbraak moet worden bereikt. 
Aan het om de paar weken voeren van informeel overleg 
kleven immers een aantal nadelen. Verder zal 
Frankrijk, indien het bereiken van een oplossing 
op korte termijn niet mogelijk blijkt de discussie 
over de landbouwprijzen blokkeren. Teneinde een der
gelijke gang van zaken te vermijden zal dit land een . 
uiterste poging doen om de huidige impasse te door
breken. De BRD acht overeenstemming gewenst teneinde 
alle aandacht te kunnen wijden aan de huidige 
internationale politieke situatie. Tot op heden 
hebben het VK en Denemarken hetzelfde standpunt als 
Nederland ingenomen met betrekking tot de aanpassing 
van het Gemeenschappelijk Landbouwbeleid. Het is 
echter niet uitgesloten dat het VK haar standpunt 
zal wijzigen indien er een voor dit land bevredigende 
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compensatie tot stand komt. Minister Carrington heeft 
te Londen reeds van een dergelijke ontwikkeling 
gewag gemaakt. Spreker vreest in verband met de door 
hem geschetste sfeer binnen de EG op dit moment dat 
de druk op Nederland dan groot zal zijn om ook concessies 
te doen. Spreker acht het nuttig thans na te gaan wat de 
ruimte is voor eventuele concessies. 

De viee-minister-president stelt voor om b 
de voorbereiding van de informele Raad de volgorde van 
de voorliggende aantekening te volgen. Als eerste 
discussiepunt stelt spreker de granen aan de orde. 

Minister De Koning deelt mee in te kunnen 
stemmen met de betreffende passage van de aantekening. 

De vice-minister-president informeert of 
hetgeen de aantekening terzake stelt, nl. dat Nederland 
met moeite akkoord gaat met de compromis-tekst, 
betekent dat wij aan deze tekst zullen vasthouden. 

Staatssecretaris Dik antwoordt dat Nederland 
inderdaad aan het bereikte compromis zal moeten vasthouden. 

Minister Van der Stee signaleert dat in de 
voorstellen van Commissievoorzitter Thorn geen passage 
over de begrotingsdiscipline meer voorkomt, en dit 
terwijl een dergelijke passage nog wel figureert in de 
in document MAN 18 opgenomen concept-conclusies van 
het Britse voorzitterschap. Spreker acht het gewenst 
om te Brussel sterk aan te dringen op het opnieuw 
opnemen van deze passage. 

De heer Rutten merkt op dat er nog meer 
onderwerpen zijn die nog bespreking behoeven. De 
informele Raad zal zich echter alleen bezighouden 
met de vier in de brieven van Thorn opgesomde punten. 
Pas nadat over deze punten overeenstemming zal zijn 
bereikt zullen de andere overgebleven meningsverschillen, 
waaronder een betere begrotingsdiscipline, worden 
besproken. 

Minister Van der Stee meent dat het nuttig 
is dit punt in het achterhoofd te houden. De BRD zal 
zich hierdoor ook aangesproken voelen. 

De vice-minister-president merkt op dat de 
aantekening met betrekking tot het volgende discussie
punt, de zuivel, verwijst naar de REZ-conclusies van 
11 december jl. 

Minister De Koning wenst te onderstrepen 
dat Nederland pas in aller laatste instantie haar 
oorspronkelijke standpunten zou dienen te wijzigen, 
nl. op het moment dat Denemarken en het VK dit eveneens 
hebben gedaan en Nederland dus geïsoleerd staat. 
Spreker vreest dat het accepteren van de voorgestelde 
formule ertoe zal leiden dat er jaarlijks druk zal 
worden uitgeoefend om de vrijstellingsmogelijkheden 
te vergroten, hetgeen voor Nederland aanzienlijke 
financiële consequenties zal hebben. Bovendien zou 
een dergelijke ontwikkeling tegen het GLB ingaan. 
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Spreker verwacht overigens niet dat het Verenigd 
Koninkrijk op dit punt zal toegeven, al zal er binnen 
dit land door sommigen wel voor gepleit worden om 
met betrekking tot dit onderwerp water in de wijn 
te doen indien hiermee een bevredigende compensatie
regeling bereikt kan worden. Spreker acht het gewenst 
om - indien een dergelijke ontwikkeling zich aftekent -
voor te stellen om het hele landbouwhoofdstuk naar de 
Landbouwraad te verwijzen, aangezien het aldaar 
mogelijk is om de landbouwprijzen als wisselgeld te 
gebruiken. Frankrijk zal niet instemmen met een der
gelijk voorstel, doch zal dan gedwongen worden om 
zich openlijk te verzetten tegen een constructieve 
poging om een oplossing te bereiken. Spreker conclu
deert dat, indien het Verenigd Koninkrijk en Denemarken 
op hun standpunt blijven staan het bereiken van 
overeenstemming onmogelijk zal zijn, terwijl indien 
deze landen voor een gewijzigde opstelling kiezen 
Nederland zou moeten voorstellen om deze problematiek 
naar de Landbouwraad te verwijzen, het aan Frankrijk 
overlatend om hier dan maar neen tegen te zeggen. 

Minister Van der Stoel wijst er op dat 
Nederland door een dergelijke opstelling in zou gaan 
tegen de algemeen gekoesterde wens om thans tot een 
oplossing te komen. De Franse inzichten hebben overigens 
het Voorzitterschap niet onberoerd gelaten. Spreker 
vreest verder dat het verwijzen van een deel van de 
mandaatsproblematiek naar de Landbouwraad anderen 
de beschuldiging zal ontlokken dat Nederland een in
consistent beleid voert, aangezien wij altijd hebben 
gesteld dat deze problematiek als één pakket gezien 
moest worden. Spreker acht het uit onderhandelings-
technisch oogpunt dan ook beter om, indien het 
Verenigd Koninkrijk haar verzet opgeeft, onze terug
valpositie te hanteren. Spreker begrijpt de bezwaren 
van minister De Koning, doch meent dat indien Nederland 
in een geïsoleerde positie komt te verkeren, voor 
een schade-beperkende formule gekozen zou moeten 
worden. Vermeden dient te worden dat het voorstel-Thorn 
aangenomen wordt. 

Minister De Koning kan zich op zich wel 
verenigen met de visie van vorige spreker. De in de 
aantekening vermelde terugvalpositie verdient de 
voorkeur boven de formule-Thorn. Desalniettemin acht 
spreker het nog steeds wenselijk om, indien Nederland 
geïsoleerd zou komen te staan, hetgeen overigens 
gezien de uitspraken van het Verenigd Koninkrijk en 
Denemarken weinig waarschijnlijk is, voor te stellen 
om het probleem van de franchise of het hele land-
bouwpakket naar de Landbouwraad te verwijzen, 
teneinde Frankrijk tot een uitspraak te dwingen. 

Minister Van der Stee herinnert er aan dat 
Frankrijk onze enige bondgenoot is met betrekking tot 
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het vraagstuk van de compensatie voor het Verenigd 
Koninkrijk. Tegen deze achtergrond acht spreker 
enige voorzichtigheid geboden. 

De heer Posthumus Meyjes merkt op dat de 
ministers van Buitenlandse Zaken hun huidige werk 
verrichten op basis van een mandaat van de Europese 
Raad. De vraag kan dan ook gesteld worden of de 
ministers van Buitenlandse Zaken een deel van de 
problematiek kunnen doorschuiven naar de Landbouwraad. 
Het risico is aanwezig dat, indien overeenstemming 
onmogelijk blijkt, de onopgeloste vraagstukken weer 
worden terugverwezen naar de Europese Raad, hetgeen 
nadelig zou zijn voor de Nederlandse positie. 

Minister De Koning erkent dat er een verband 
bestaat tussen de drie hoofdstukken van de mandaats-
problemaiek. Wellicht zal daarom alleen het franchise 
probleem naar de Landbouwraad doorverwezen moeten 
worden. 

De vice-minister-president wijst er op 
dat de gebeurtenissen in Polen ertoe hebben geleid 
dat thans het gevoelen heerst dat meningsverschillen 
binnen de EG vermeden zouden moeten worden. Het 
doorverwijzen van een zo belangrijk onderdeel van de 
hele mandaatsproblematiek als het franchise-dossier 
lijkt hier niet mee in overeenstemming. Het bereiken 
van een "package deal" is thans uit psychologisch 
oogpunt gewenst. Spreker ondersteunt dan ook de door 
minister Van der Stoel voorgestelde strategie, al 
deelt hij op zich de door minister De Koning naar 
voren gebrachte inzichten. 

Minister De Koning is van mening dat een 
package deal ook tot stand kan komen zonder dat er 
overeenstemming over het franchise-probleem bestaat. 
Spreker acht de positie van Frankrijk niet sterk 
genoeg om de Franse inzichten met betrekking tot dit 
punt door te drukken tegen de wil van drie lidstaten in 

Minister Van der Stoel vreest dat een 
package deal zonder oplossing voor het franchise-
hoofdstuk onmogelijk is. Frankrijk zal waarschijnlijk 
wel bereid zijn om in te stemmen met de Thorn-
voorstellen inzake de franchise indien zij met 
betrekking tot het compensatievraagstuk haar zin krijgt 

Minister De koning vraagt zich af waarom 
Nederland ook niet aan haar positie zou kunnen vast
houden. Het doorverwijzen van dit onderwerp naar de 
Landbouwraad zou twee voordelen opleveren: de tijds
druk neemt toe en er ontstaat een binding met het 
prijzendebat. Spreker meent dat een dergelijke ont
wikkeling een ieder nerveus zal maken, hetgeen de 
positie van Nederland zal versterken. Wij zouden voor 
een ferme opstelling dienen te kiezen. 

Minister Van der Stoel onderschrijft op zich 
deze gedachte. Beseft dient echter te worden dat, 
indien Nederland zich samen met Denemarken in een 
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geïsoleerde positie zou komen te bevinden, gekozen 
zal moeten worden tussen het dan bijstellen van ons 
standpunt of het later moeten aanvaarden van een nog 
ongunstigere regeling. Het nu doen van enkele 
concessies moet gezien worden als poging om later 
erger te voorkomen. 

Minister De Koning is het eens met vorige 
spreker dat Nederland en Denemarken niet in staat 
zullen zijn om een bepaalde oplossing tegen te houden. 
Spreker vreest echter dat Nederland te snel de indruk 
zal wekken dat het, teneinde een compromis te bereiken, 
bereid is concessies te doen. Spreker zou er de voor
keur aan geven af te wachten hoe het Verenigd Koninkrijk 
zich zal opstellen. 

De heer Rutten acht het ondenkbaar dat het 
franchise-dossier doorgeschoven zal worden naar de 
Landbouwraad. Gebrek aan overeenstemming over het 
franchise-dossier betekent gebrek aan overeenstemming 
over het hele landbouwvolet, hetgeen ook de discussie 
over de paragraaf inzake de granen weer zal openen. 
Niet uitgesloten is dat het uiteindelijke resultaat 
van de onderhandelingen dan voor Nederland nog slechter 
zal uitvallen. Bovendien zal de druk met betrekking 
tot de compensatie voor het Verenigd Koninkrijk 
eveneens toenemen. 

Minister Van der Stee onderschrijft inhoude
lijk de opmerkingen van minister De Koning. Spreker 
stelt voor om het front met Denemarken * en het Verenigd 
Koninkrijk niet te doorbreken. Wellicht zou aan het 
Verenigd Koninkrijk het spelen van een geprofileerde 
rol overgelaten kunnen worden. 

De vice-minister-president stelt voor om 
het gestelde in de aantekening inzake de zuivel te 
aanvaarden met inbegrip van het volgende: 

De delegatie zal met betrekking tot de zuivel 
zolang mogelijk vasthouden aan de tot dusver door 
Nederland samen met het Verenigd Koninkrijk en 
Denemarken ingenomen standpunten. Mocht uiteindelijk 
het Verenigd Koninkrijk dit front verlaten, dan 
behoeft de delegatie zich niet in een geïsoleerde 
positie te begeven. 

De raad kan zich hiermee verenigen. 

De vice-minister-president stelt de Mediterrane 
landbouw aan de orde. 

Minister Van der Stee acht het nuttig in deze 
paragraaf een passage op te nemen waarin gesteld wordt 
dat de raad, indien de produktiedoelstellingen over
schreden worden, maatregelen zal treffen. Het ontbreken 
van een dergelijke uitspraak zou zeer ernstige gevolgen 
kunnen hebben. Eventueel zou nog verwezen kunnen worden 
naar art. 39 van het EEG-verdrag. 
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Minister De Koning deelt mee de woorden 
"met name, maar niet alleen" in de ontwerp-tekst van 
Commissievoorzitter Thorn niet geheel te begrijpen. 

Minister Van der Stoel wijst er op dat de 
Europese Raad een algemene formule over het onderzoeken 
van bestaande regeingen heeft aangenomen. 

De heer De Zeeuw merkt in verband met het 
voorstel van minister Van der Stee om produktie-
doelstellingen voor Mediterrane landbouwprodukten 
vast te stellen op dat hij reeds tevreden is met de 
opname van de woorden "met het oog op een doeltreffend 
en zuinig beheer" in de ontwerp-tekst van Thorn. Het 
risico bestaat dat Nederlandse voorstellen om de tekst 
te wijzigen ook deze passage in gevaar zullen brengen. 
Nederland zou zich beter alleen op de zuivel 
kunnen concentreren. Wel zou Nederland de suggestie 
van minister Van der Stee in vragende vorm aan de 
orde kunnen stellen. 

De vice-minister-president merkt op dat 
Nederland de door de heer Thorn voorgestelde tekst 
over de budgettaire aspecten van het landbouwbeleid 
kan aanvaarden en stelt de begrotingsvraagstukken 
aan de orde. 

Minister Van der Stee onderschrijft met 
name de in de aantekening opgenomen waarschuwing tegen 
het verlenen van een blanco cheque. Verder benadrukt 
spreker de wenselijkheid van een forse degressiviteit 
in de regeling. 

Staatssecretaris Van den Broek is van mening 
dat het bepalen van een standpunt ten aanzien van het 
compensatievraagstuk geen eenvoudige zaak is. De door 
Thorn voorgestelde tekst komt Nederland tegemoet met 
betrekking tot de duur van de regeling door een termijn 
van vier jaar voor te stellen. Het jaarlijks opnieuw 
vaststellen van de bijdragen van de lidstaten hoeft • 
volgens spreker geen problemen op te leveren. In het 
verleden is overeengekomen om slechts bij het vast
stellen van de bijdrage voor het uitgangsjaar gebruik 
te maken van een objectieve indicator. Thorn stelt 
thans voor om deze indicator voor elk der vier jaren 
te hanteren. Met betrekking tot de financiële methodiek 
staat Nederland financiering via de begroting voor, 
terwijl de Commissie thans een tussenvorm voorstelt, 
nl. financiering middels art. 200 lid 3 EEG-verdrag, 
hetgeen betekent dat aanvullende bijdragen van de 
lidstaten gevraagd zullen worden. Er zal dan een 
verdeelsleutel vastgesteld dienen te worden, hetgeen 
niet eenvoudig zal zijn. Inzake de door de BRD te 
leveren bijdrage aan een compensatie voor het 
Verenigd Koninkrijk hebben wij tot op heden het stand 
punt ingenomen dat de BRD op een andere dan financiële 
wijze tegemoet zou moeten worden gekomen. Voorzitter 
Thorn stelt voor om de BRD bij te laten dragen in 
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een verhouding die aanmerkelijk achterblijft bij wat 
zijn normale aandeel zou zijn geweest. Spreker acht 
het wenselijk in ieder geval het woord "aannemelijk" 
te schrappen. Als compromis met betrekking tot de 
financiële methodiek zou Nederland wellicht kunnen 
voorstellen om de compensatie tot het bereiken van 
de 1%-grens via de EG-begroting te financieren en 
pas daarna art. 200 lid 3 te hanteren. Spreker beseft 
dat deze oplossing weinig fraai is, terwijl er tevens 
niet onmiddellijk duidelijkheid zal bestaan omtrent 
de door de lidstaten te leveren bijdrage. 

Minister Van der Stee geeft er de voorkeur 
aan om uit te gaan van financiering middels de 
begroting en een doorbreking van de 1%-grens te blijven 
binden aan de tot op heden door ons altijd gehanteerde 
voorwaarde. Het lijdt geen twijfel dat een package deal 
grote financiële offers van Nederland zou kunnen vergen. 
Spreker vraagt zich dan ook af of wij wel een uiterste 
poging moeten doen om een oplossing te bereiken zoals 
de aantekening suggereert. Aangezien de kosten voor 
Nederland hoog zullen zijn, de BRD tegemoet gekomen 
dient te worden en er toch een blanco cheque dreigt uit 
te komen, acht spreker het gewenst om met een taaie 
vasthoudendheid onze oorspronkelijke standpunten te 
verdedigen. 

Minister Van der Stoel is geenszins van plan 
concessies te doen indien dit niet nodig is. Er zou 
echter een moment kunnen komen waarop het vasthouden 
aan oude standpunten schadelijker kan zijn dan het in
stemmen met een niet geheel bevredigend compromis. 
Er bestaat thans een Nederlandse positie, doch spreker 
sluit niet uit dat hij tijdens de informele Raad 
telefonisch contact zal opnemen met de meest betrokken 
bewindslieden. 

De heer Posthumus Meyjes meldt dat er op 
13 januari contact is geweest tussen de Nederlandse 
ambassadeur in Parijs en de Franse minister van 
Buitenlandse Zaken. Tijdens dit contact is gebleken 
dat Frankrijk een speciale verdeelsleutel niet zal 
aanvaarden aangezien het dan de grootste bijdrage zal 
dienen te leveren. Frankrijk erkent dat er een 
moeilijk situatie is ontstaan. Teneinde een oplossing 
te bereiken denkt Frankrijk aan de invoering van 
een "clause de sauvegarde". Nederland dient er op 
bedacht te zijn dat Frankrijk dit wederom zal voor
stellen tijdens de informele Raad. Deze clause de 
sauvegarde zou er op neer kunnen komen dat er een 
grens wordt gesteld aan hetgeen de netto-contribuanten 
dienen bij te dragen, een ook door minister Van der Stee 
wel eens naar voren gebrachte suggestie. Wellicht^biedt 
een dergelijke constructie uitzicht op een oplossing. 

De vice-minister-president vraagt of de 
tijdens de REZ van 11 december jl. overeengekomen 
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limitering van de tegemoetkoming nog geldt. Verder 
informeert spreker of de gedurende de jaren 180 en 
'81 te veel aan het Verenigd Koninkrijk betaalde 
bedragen in de voorgestelde oplossingen verdisconteerd 
zijn. Met betrekking tot de suggestie van minister 
Van der Stoel om telefonisch een eventuele bijstelling 
van het Nederlandse standpunt aan de orde te stellen 
merkt spreker op dat de mededeling van de heer 
Posthumus Meyjes omtrent het Franse verzet tegen de 
voorgestelde verdeelsleutel het onwaarschijnlijk maakt 
dat Nederland in een isolement zal komen te verkeren. 
Spreker vraagt minister Van der Stoel of hij deze 
inschatting deelt. 

Minister Van der Stoel antwoordt dat het 
niet uitgesloten is dat Frankrijk tijdens de Raad 
met nieuwe voorstellen komt die voor Nederland 
problematisch kunnen zijn. Het is nauwelijks denkbaar 
dat een oplossing tot stand zal komen zonder dat de 
BRD in zekere mate tegemoet wordt gekomen. Tot op 
heden is getracht om deze tegemoetkoming middels 
speciaal op de BRD gericht nieuw beleid te realiseren. 
Frankrijk zal niet onder alle omstandigheden een 
substantiëlere tegemoetkoming blijven afwijzen. 
Bondskanselier Schmidt en president Mitterrand zullen 
hier tijdens hun recente besprekingen ook over 
gesproken hebben. 

Staatssecretaris Van den Broek herinnert er 
aan dat minister Genscher onlangs heeft verklaard dat 
het de BRD gaat om een psychologische satisfactie. 
Spreker meent dat de BRD enkel een grens wil stellen 
aan zijn bijdrage. Verder meldt spreker dat de te 
veel aan het Verenigd Koninkrijk uitgekeerde bedragen 
niet buiten de discussie blijven wanneer het gaat om 
het bepalen van de objectieve indicator. 

De heer Rutten acht het van belang het in 
'80 en '81 teveel aan het Verenigd Koninkrijk betaalde 
nu in de discussie te betrekken. Op deze wijze kunnen 
de compensaties aan het Verenigd Koninkrijk waar
schijnlijk binnen de 1%-BTW-grens worden opgevangen. 
Daarmee wordt het voornaamste argument van de 
Commissie voor een speciale verdeelsleutel buiten 
de begroting ontkracht. 

Staatssecretaris Van den Broek informeert 
of de 1%-grens in gevaar komt indien de compensatie 
aan het Verenigd Koninkrijk in het uitgangsjaar op 
900 MECU wordt gesteld. Indien dit niet het geval is 
hoeft dit onderwerp thans ook niet besproken te 
worden. 

De heer Rutten deelt mee dat er in de 
begroting 1982 een bedrag van 1,6 miljard ECU is 
opgenomen voor aanvullende maatregelen voor het 
Verenigd Koninkrijk. Voor 1983 en 1984 is er, uit
gaande van 900 MECU, zeker ook nog voldoende ruimte 
onder de 1%-grens. 

De vice-minister-president acht het om 
psychologische reden gewenst ook landen als 
Griekenland en Ierland te ontzien. 
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De heer Rutten wijst er op dat dit probleem 
zich niet voordoet indien voor financiering middels 
de EG-begroting wordt gekozen, aangezien dan eigen 
middelen van de Gemeenschap worden aangewend. 

De vice-minister-president is van oordeel 
dat aan financiering via de begroting moet worden 
vastgehouden. 

Minister Van der Stoel acht het duidelijk 
dat Nederland, indien voor een politieke bepaalde 
sleutel wordt gekozen, meer zal dienen bij te dragen 
dan bij financiering via de begroting. Niet uitgesloten 
kan worden dat Nederland in het kader van een package 
deal zekere concessies zal moeten doen. Spreker zou 
er dan de voorkeur aan geven om deze concessies in de 
zuivelsector en niet met betrekking tot de compensatie 
te doen. 

De vice-minister-president merkt op dat de 
REZ in zekere zin al tot deze conclusie is gekomen. 

Minister De Koning wijst er op dat concessies 
op landbouwgebied vele jaren door zullen werken, 
terwijl het Verenigd Koninkrijk slechts gedurende 
vier jaar een compensatie zal ontvangen. Het doen van 
tegemoetkomingen in de landbouwsector kan dus duurder 
uitkomen dan het versoepelen van ons standpunt met 
betrekking tot de compensatie. 

Minister Van der Stee is van mening dat 
minister De Koning wellicht gelijk heeft. Vermeden zou 
moeten worden dat Nederland op alle onderdelen con
cessies doet. Spreker acht dan ook een uiterste terug
houdendheid gewenst. Verder kan minister Van der Stoel 
wellicht zelf het beste.bepalen hoe ver hij tijdens 
de informele Raad kan gaan. Telefonisch overleg lijkt 
minder gewenst. Met betrekking tot de conclusie 
van de aantekening dat Nederland een uiterste poging 
zou moeten ondernemen om overeenstemming te bereiken 
merkt spreker op dat dit er toe zou kunnen leiden dat 
Nederland te veel concessies doet. Spreker herhaalt 
dat Nederland voor een ferme opstelling zal moeten 
kiezen; de slotbeschouwing van de aantekening is 
niet in Nederlands belang. 

Minister Van der Stoel merkt op geenszins 
de bedoeling te hebben om meteen over te gaan tot het 
doen van concessies. Spreker zal trachten op beide 
fronten vast te houden aan ons oorspronkelijk standpunt. 
Verder vestigt spreker de aandacht op twee belangrijke 
elementen in deze discussie. Ten eerste zou er een 
package deal tot stand kunnen komen waarin nieuwe 
formules zijn verwerkt. Telefonisch contact met 
Den Haag lijkt spreker dan gewenst. Ten tweede lijkt 
het bijna onvermijdelijk dat Nederland een financieel 
offer zal moeten brengen. 

De vice-minister-president sluit niet uit 
dat Schmidt en Mitterrand een gemeenschappelijke 
formule hebben uitgewerkt. 
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Nederland mag dan tot de rijkere lidstaten behoren maar 
heeft, na het Verenigd Koninkrijk, het hoogste 
werkloosheidspercentage binnen de EG kent, terwijl 
wij bovendien met grote budgettaire problemen kampen 
Nederland kan zich op dit moment geen offers 
getroosten. Speker deelt de visie van minister 
Van der Stee dat het niet bereiken van overeenstemming 
uit politiek oogpunt weliswaar negatief gewaardeerd 
moet worden, doch dat het nastreven van een oplossing 
niet ten koste van alles mag gaan. Nederland dient 
ieder voorstel, waarin niet uitgegaan wordt van finan
ciering via de EG-begroting, tegen te houden. Wij zijn 
op dit moment zelf als gevolg van de slechte economische 
situatie gedwongen om uiterst pijnlijke maatregelen 
te treffen, de bereidheid ook in het Parlement om nog 
meer geld voor de EG vrij te maken ontbreekt. Zowel de 
wil als de ruimte zijn op dit moment niet aanwezig om 
extra financiële verplichtingen aan te gaan. 

Minister Van der Stoel is van mening dat 
niet uit het oog mag worden verloren dat, al zijn veel 
van de door vorige spreker gemaakte opmerkingen juist, 
het ontstaan van een impasse in de EG ook nadelige 
gevolgen voor Nederland zal hebben. 

Minister Van der Stee onderschrijft geheel 
de pessimistische inschatting van de vice-minister-
president omtrent de bereidheid van het Nederalndse 
parlement om nog meer geld voor de EG vrij te maken. 
Het feit dat Nederland een relatief gunstige positie 
binnen de EG inneemt kan er toe leiden dat ons land 
veel zal moeten inleveren. Gezien de precaire situatie 
waarin wij verkeren is het dan ook niet gewenst een 
uiterste poging te doen om overeenstemming te bereiken. 
Gezien de belangen die voor de ministeries van 
Landbouw en Financiën op het spel staan acht spreker 
het gewenst dat deze departementen nauw betrokken 
blijven bij het informele overleg tussen de 
ministers van Buitenlandse Zaken. 

De heer De Koning vestigt in dit verband 
de aandacht op een bericht van PV-EG waarin melding 
wordt gemaakt van een afspraak tussen de ministers 
Cheysson en Tindemans om de omvang van de delegaties 
naar de informele Raad te beperken. 

Minister Van der Stoel ontkent dat de 
ministers van Buitenlandse Zaken van de EG-lidstaten 
en marge van de NAVO-raad hiermee ingestemd zouden 
hebben, zoals door de Belgische PV is gesuggereerd. 
Wellicht is minister Tindemans gezwicht voor de door 
minister Cheysson uitgeoefende druk om tot een 
inkrimping van de delegaties te komen. Spreker heeft 
telefonisch contact opgenomen met minister Tindemans 
teneinde verzet aan te tekenen tegen een nieuwe 
formule. Minister Tindemans verklaarde aan de beperkte 
formule vast te willen houden maar met betrekking 
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tot de naleving hiervan door Nederland een soepel 
standpunt te zullen innemen. Spreker gaat er dus 
vanuit, dat naar gelang de agenda, een ambtenaar 
van Landbouw resp. Financiën hem in de vergadering 
zal kunnen assisteren. 

Staatssecretaris Dik onderschrijft eveneens 
het betoog van de vice-minister-president. Overigens 
is er ook in andere kaders dan het Parlement sprake 
van een verminderde toegeeflijkheid jegens de EG. Een 
aantal lidstaten is bezig om de concurrentiepositie 
van hun bedrijfsleven te verbeteren. Het lijkt dan ook 
inopportuun juist nu substantiële offers in communautair 
kader te brengen. 

De vice-minister-president stelt voor om 
het gestelde in de aantekening te aanvaarden met 
inbegrip van het volgende: 

Onder erkenning dat aan de minister van Buitenlandse 
Zaken de afweging toekomt tussen de schade voor het 
functioneren van de Gemeenschap door het niet 
bereiken van een akkoord en de schade voor Nederland 
als gevolg van een akkoord, dient de delegatie 
ervan doordrongen te zijn dat de financieel-
economische situatie van Nederland zo weinig 
ruimte biedt dat het bereiken van een akkoord 
niet onder alle omstandigheden moet worden 
nagestreefd. 

De raad kan zich hiermee verenigen. 

De Secretaris, 

5 januari 1982 
{pe: JE 
oil: Me 

Aldus vastgesteld 
in de vergadering 
van 26 maart 1982, 
De Minister-President, 


